

First Meeting of the Inter-parliamentary Conference on Common Foreign Policy and Security Policy and on Common Security and Defence Policy.

Paphos, 9-10 September 2012.

Second Part: Current developments in the area of CFSP and CSDP- Military and non-military operations of the EU, Exchange of opinions with the High Representative for CFSP issues, Baroness Catherine Ashton.

Intervention by Mr. Aristos Damianos, M.P., Member of the Cyprus Delegation

On 25 June, the Council adopted a strategic framework for human rights and democracy. One month later, the Special Representative for Human Rights was appointed, entrusted with the tasks of reinforcing the effectiveness and visibility of the relevant policy of the European Union.

Given that the challenges relevant to the promotion of human rights and fundamental freedoms worldwide are continuous, but given also the special place that these issues have in the European Union and its Member States, since the Union itself is based on these principles, and it promotes them in every internal and external policy, we welcome these two innovations. The importance of the Strategic Framework, but also of the creation of the position of the Special Representative for these issues, which will contribute to the cohesion of the relevant policies of the Union, is in the fact that the violation of human rights and democracy, including the persecution of people fighting for these values, is observed to a greater or lesser extent in many states around the world. In these states are also included partner states but also candidate states for accession, with whom the European Union keeps close ties. The mildness of language and actions used in the condemnation of these violations varies, without objective criteria.

In order for the policy of the European Union on human rights to be substantial, but also so that the Union be a widely accepted international defender of human rights and democracy, we must terminate the policy of inconsistency which has often been adopted and caused many problems in the past, as you have also noted, Madam High

Representative. In what way, do you believe, the avoidance of such policies could be ensured, so that the legitimacy of the Union is not endangered?

Furthermore, Madam High Representative, in the framework of the discussion on the role of the European Union in the promotion of peace and human rights worldwide, I would like to underline the importance of the possible creation, in the framework of this Conference, of an Ad Hoc Committee, which will be seized with Middle East issues. Such a Committee could, in cooperation with the Service you head, contribute in the promotion of peace and democratisation in this region.

First Meeting of the Inter-Parliamentary Conference on the Common Foreign and Security Policy and the Common Security and Defence.

Paphos, 9-10 September 2012

Part 3: The European Union and Arab Spring

Intervention by Mrs Athina Kyriakidou, M.P., Member of the Cyprus Delegation

In the past eighteen months, there have been rapid and momentous social and political changes in the countries of North Africa and the Middle East. The popular uprisings, seeking to improve the living conditions of the people of these countries and the demand for the creation and functioning of democratic institutions, safeguarding human rights and fundamental rights, the rule of law and the dignity of citizens, provoked intense interest from the European Union, which responded quickly, supporting the efforts of the peoples of the Southern Mediterranean.

The reinforcement of the role of the European Union in the South-Eastern Mediterranean, through further reinforcing the dialogue and co-operation with countries in the region, could contribute decisively to international efforts for peace and stability in this turbulent region. Due to its geographical position, but mainly because of the excellent relationships with countries in the region, Cyprus is able to contribute substantially to the achievement of this goal. As the President of the House of Representatives noted in his speech yesterday, for this reason, Cyprus expresses its willingness and readiness to host, if agreed to at European level, a European Centre for North Africa and the Middle East.

Mr Special Representative, I would like to hear your evaluation of the possibility to create such an observatory.

Furthermore, I would like to hear the views of the two speakers on whether the Arab Spring, given the sacrifices of the people who rebelled, brought about results that satisfy the European Union and are consistent with the objectives set out in the framework of the Common Foreign and Security Policy Security.

First Meeting of the Inter-Parliamentary Conference on Common Foreign Policy and Security Policy and on Common Security and Defence Policy, Paphos 9-10 September 2012.

Fourth Part: Current foreign policy and defence policy during the Cyprus Presidency of the Council of the European Union. Exchange of views with the Minister of Defence Mr. Demetris Eliades.

Intervention by Mr. Demetris Syllouris, M.P., Member of the Cyprus Delegation

Dear Minister,

The sector of Common Security and Defence Policy continues to develop and the cooperation between Member States, at European level, becomes closer. The creation of mechanisms that contribute to the development of common European culture in the military and operational sector, contribute also to the increase of synergy, but also to the improved presence of the European Union internationally.

The European Union currently maintains twelve military and non-military operations around the world, where about five thousand people work. At the same time, and in addition to the contribution of the Member States in these operations, each state maintains separate military forces and equipment to confront the immediate threats that it is faced with or to contribute through the organizations where it participates to the achievement of world peace and stability.

The fact that Europe is hit by economic crisis, the continuing effects of which are expected to be felt in all Member States, would inevitably cause cuts in various policies that concern the citizen more directly, whereas cuts are made simultaneously to benefits, which as a result cause the citizens' discontent. As a consequence, the explanation to the citizens of the need to maintain and/or to increase defence expenses is often difficult.

Your Excellency,

Which efforts are made to develop the feeling of trust between Member States, aiming to improve the efficiency of efforts for unification and common use of military capabilities in the European Union? In addition, how can citizens' support towards the development of European defence be ensured and how can they be persuaded that defence expenses are legitimate expenses, including in countries where there is real external threat?

**Première Réunion de la Conférence Interparlementaire sur la Politique Étrangère
Commune et la Politique de Sécurité et la Politique de Sécurité et de Défense
Commune
Paphos, 9 et 10 Septembre 2012**

**Deuxième partie : Développements courants dans le secteur de la PECPS et la
PSDC de l'UE – Opérations militaires et non-militaires de l'Union européenne.
Echange de vues avec la Haute Représentante pour les affaires de la PESC, la
Baronne Catherine Ashton**

Intervention par M. Aristos Damianou, député, membre de la délégation chypriote.

Le 25 juin, le Conseil a ratifié un cadre stratégique sur les droits de l'homme et la démocratie. Un mois plus tard, le Représentant Spécial pour les Droits Humains a été nommé, chargé de la tâche du renforcement de l'effectivité et la visibilité de la dite politique de l'Union européenne.

Comme les défis à la promotion des droits de l'homme et les libertés fondamentales dans le monde continuent, mais aussi à cause de la position spéciale que ces affaires ont dans l'Union européenne et ses états-membres, comme l'Union elle-même est fondée sur ces principes et les soutient dans le cadre de chaque politique intérieure ou extérieure, nous accueillons chaleureusement ces deux innovations. L'importance du Cadre Stratégique, et aussi de la création de la position du Représentant Spécial pour ces affaires, qui contribueront à la cohésion des politiques relatives de l'Union, se trouve dans le fait que la violation des droits de l'homme et de la démocratie, y compris la persécution de tous ces qui se battent pour ces principes, est observée en différents degrés dans nombreux états du monde. Dans ces états sont inclus aussi les états partenaires mais aussi les états candidats pour adhésion, avec lesquels l'Union européenne a des bons liens. La légèreté de la langue mais aussi des actions utilisées pour la condamnation de telles violations est variée, sans être fondée sur des critères objectifs.

Pour que la politique sur les droits de l'homme de l'Union européenne soit substantielle, et pour que l'Union puisse constituer un défenseur international des droits humains et

de la démocratie généralement accepté, il faut terminer la politique des mesures contradictoires, souvent adoptée et causant beaucoup de problèmes auparavant, comme vous l'avez noté, Mme la Haute Représentante. En quelle manière, croyez-vous que telles mesures peuvent être évitées, pour que la légitimité de l'Union ne soit pas mise en cause ?

En outre, Mme la Haute Représentante, dans le cadre de la discussion sur le rôle de l'Union européenne dans la promotion de la paix et des droits de l'homme dans le monde, je voudrais souligner l'importance de la possibilité de création, dans le cadre de cette Conférence, d'une Commission Ad Hoc, qui se chargera des affaires du Moyen-Orient. Une telle Commission, pouvait, en coopération avec les services dont vous êtes la chef, contribuer à la promotion de la paix et de la démocratisation dans cette région.

**Première réunion de la Conférence interparlementaire sur la politique étrangère
et de sécurité commune et de la sécurité commune et de la défense.**

Paphos, 9 et 10 septembre 2012.

Partie 3: L'Union européenne et le printemps arabe

Intervention par Mme Athina Kyriakidou, député, membre de la délégation chypriote.

Au cours des dix-huit derniers mois, il y a eu des changements sociaux et politiques, qui étaient rapides et mémorables, dans les pays de l'Afrique du Nord et du Moyen-Orient. Les soulèvements populaires, en recherche de l'amélioration des conditions de vie des peuples de ces pays et la demande pour la création et le fonctionnement des institutions démocratiques, la protection des droits de l'homme et des droits fondamentaux, l'état de droit et la dignité des citoyens, a provoqué un intérêt vif de la part de l'Union européenne, qui a réagi rapidement, en soutenant les efforts des peuples de la Méditerranée du Sud.

Le renforcement du rôle de l'Union européenne dans la Méditerranée du Sud-Est, à travers d'un renforcement additionnel du dialogue et de la coopération avec les pays de la région, pourrait contribuer de manière décisive aux efforts internationaux pour la paix et la stabilité dans cette région turbulente. Chypre, à cause de sa position géographique, mais surtout à cause de ses relations excellentes avec les pays de la région peut contribuer de manière substantielle à la réalisation de cet objectif. Comme le Président du Parlement a dit dans son discours d'hier, Chypre exprime sa volonté et sa disponibilité à accueillir, en cas d'accord au niveau européen, un Centre européen pour l'Afrique du Nord et le Moyen-Orient.

Monsieur le Représentant Spécial, je voudrais connaître votre appréciation sur la possibilité de créer un tel observatoire.

En outre, je voudrais entendre les points de vue des deux interlocuteurs si le Printemps arabe, avec les sacrifices du peuple qui se sont rebellés, a donné des résultats qui

satisfont l'Union européenne et sont compatibles avec les objectifs dans le cadre de la politique étrangère et de sécurité commune.

**Première Réunion de la Conférence Interparlementaire sur la Politique Etrangère
Commune et de Sécurité et la Politique de Sécurité et de Défense Commune.**

Paphos, les 9 et 10 Septembre 2012

**Quatrième Partie : La politique étrangère courante et la politique de défense au
cours de la Présidence Chypriote du Conseil de l' Union Européenne. Echange de
vues avec le Ministre de la Défense M. Demetris Eliades.**

Intervention par M. Demetris Syllouris, député, membre de la délégation chypriote.

Monsieur le Ministre,

Le domaine de la Politique de Sécurité et de Défense Commune continue a développer et la coopération entre les Etats membres , au niveau européen, devient plus étroite. La création des mécanismes qui contribuent au développement d' une culture européenne commune dans le secteur militaire et opérationnel, contribue aussi à augmenter la coopération et à améliorer la présence de l' Union Européenne sur la scène internationale.

L' Union Européenne compte actuellement douze opérations militaires et non-militaires dans le monde entier, où travaillent environ cinq mille personnes. En même temps, et au-delà de la contribution des Etats membres à ces opérations, chaque Etat séparément maintient des forces et des équipements militaires pour confronter les menaces immédiates auxquelles il fait face ou pour contribuer à travers les organisations où il participe à la réalisation de la paix et de la stabilité mondiales.

Le fait que l' Europe est en proie à une crise économique, dont les effets persistants devraient se faire sentir dans tous les Etats membres, provoque inévitablement des

réductions dans les différentes politiques qui concernent le citoyen plus directement, tandis qu' il y a aussi des réductions aux allocations, résultant au mécontentement des citoyens. En conséquence, il est souvent difficile d' expliquer aux citoyens la nécessité de maintenir ou d' augmenter les dépenses de défense.

Monsieur le Ministre,

Quels sont les efforts faits pour développer le sentiment de confiance entre les Etats membres afin d' améliorer l' efficacité des efforts pour unifier et pour utiliser en commun les capacités militaires de l' Union Européenne? Aussi, comment peut-on assurer le soutien des citoyens envers le développement de la défense européenne, mais aussi de les persuader que les dépenses de défense sont légitimes, y compris dans les pays où existe une menace extérieure réelle?

